

Marxist history are examined. By shedding some light on the links between history and ideology, one is led to ask some questions about the social function of history and, consequently, about the ties between scholarly history and popular memory, and between scientific popularization and popular culture.

As historians, we teach that any history bears the mark of the society that produced it and evolves with it. This is also true of a study programme. This particular programme was developed between 1975 and 1980. It is the result of successive compromises between the extremely-varied pedagogical, methodological and ideological tendencies of the teaching staff, and the pressures of the students and their association. A reflection of this micro-society, the courses are evolving at the same pace as their teachers. The first two courses are more technical and relatively stable. The other two take divergent forms. I have described the contents of these two in ways that are more consistent with my personal viewpoint, instead of attempting to provide an impossible interpretation of the general practice of my colleagues.

A programme built on imparting methodological skills is never a given. Within our team of twenty-five professors, practices and opinions run the gamut from Positivism to Marxism. Thus, after serious discussions, we were able to devise a coherent programme which was respectful of our diversity. Moreover, teaching methodology required a considerable investment of energy and pedagogical inventiveness with the consequence that it often distracts professors from the field of study in which they have built their careers. That is another source of problems. Nevertheless, this programme exists, and it is working. In order to explain it, one would have to add a page to the intellectual and social history of contemporary Québec. But that will be for another time.

Professor André Ségal  
Department of History  
Laval University  
Québec.

\* \* \* \* \*

#### 4. NEW ARCHIVES ACT

Communications Minister Marcel Masse today introduced a bill to create the Archives of Canada Act, replacing the existing Public Archives Act of 1912.

"I am particularly pleased to table this legislation at this moment in our history, as we face the challenge of protecting and strengthening our cultural sovereignty during trade-enhancement negotiations with our southern neighbour." Mr. Masse said. "The Archives of Canada plays a vital role in the preservation of our cultural heritage and expression. For more than a century it has preserved and kept

les articulations entre l'histoire et les idéologies, conduit à s'interroger sur la fonction sociale de l'histoire et, partant, sur les rapports entre l'histoire savante et la mémoire populaire, la vulgarisation scientifique et l'industrie culturelle.

Nous enseignons que toute histoire porte la marque de la société qui la produit et change avec elle. Cela est également vrai d'un programme d'études. Et celui-ci s'est formé progressivement entre 1975 et 1980, fruit de compromis successifs entre les tendances pédagogiques, méthodologiques, idéologiques très diverses du corps professoral et les pressions des étudiants et de leur association. Il est à l'image de cette micro-société et les cours que nous avons décrits évoluent avec leurs titulaires successifs. Les deux premiers cours, plus techniques, sont assez stables; les deux autres prennent des formes plus variables. De ces derniers, nous avons énoncé les contenus dans un ordre et avec des insistances qui tiennent plus à notre conception personnelle qu'à une interprétation impossible de la pratique moyenne de nos collègues.

Un programme axé sur des enseignements méthodologiques ne va pas de soi. Dans une équipe de vingt-cinq professeurs dont l'éventail des pratiques et des opinions va du positivisme au marxisme, il a fallu une mûre concertation pour dégager un programme cohérent dans le respect des pluralités. Par ailleurs, l'enseignement "méthodologique" exige un investissement considérable d'énergie et d'invention pédagogique qui distrait les professeurs du champ de spécialisation sur lequel ils bâtissent leur carrière. C'est une autre source de difficultés. Pourtant, ce programme existe et fonctionne. L'expliquer serait écrire une page de l'histoire intellectuelle et sociale du Québec moderne. Mais tel n'est pas notre propos.

André Ségal, professeur,  
Département d'histoire  
Université Laval  
Québec.

\* \* \* \* \*

#### 4. NOUVELLE LOI REGISSANT LES ARCHIVES PUBLIQUES DU CANADA

Le ministre des Communications du Canada, Monsieur Marcel Masse, a déposé aujourd'hui un projet de loi visant à créer la Loi sur les Archives du Canada, qui remplacera la Loi sur les Archives publiques de 1912.

"Je suis particulièrement heureux de pouvoir présenter le projet de loi à ce moment-ci de notre histoire, à l'heure où nous devons relever le défi que posent la sauvegarde et la consolidation de notre souveraineté culturelle dans les négociations sur les échanges commerciaux entamées avec notre voisin du Sud," a déclaré M. Masse. "Les Archives publiques jouent un rôle capital dans la protection de notre patrimoine et de notre

vibrantly alive the collective memory of the Canadian people. The records of our past also provide a wealth of source material for our cultural industries, particularly publishing and broadcasting."

"This legislation will substantially strengthen the role of the Archives of Canada in the archival community and increase its ability to serve the public," the Minister stated. "It will confirm the mandate of the Archives to preserve public and private records of national significance and make them readily accessible. Since 1872, the Public Archives has been conserving Canada's documentary heritage in such forms as manuscripts, federal government records, maps and plans and, more recently, audio-visual records and other material."

The Existing Public Archives Act of 1912 does not adequately reflect the archival, technological, governmental, social and cultural changes that have occurred since its enactment. It does not, for example, take into account the public use of archival collections, privacy and access to information legislation, or the availability of new technologies for the storage and transfer of information. Consequently, a number of commissions, consultative groups and committees have long recommended new archival legislation that recognizes contemporary needs, functions and expectations.

The legislation will provide a modern statutory basis for the Government of Canada's archival repository, enabling the Archives to be more responsive to users and public needs. It will ensure that the Archives is capable of effectively fulfilling its dual role as a national cultural institution responsible for archival records in all media and as an administrative arm of the federal government providing advisory and operational services in record management. The legislation also recognizes that the Archives is no longer a research centre used primarily by academics, but now serves a clientele representative of all sectors of Canadian life and must constantly increase the variety of its records and broaden their availability. The new act will also facilitate the creation of an assistance program for other archives in Canada.

For further information, contact: Lyse Champagne, Arts and Heritage Cultural Policy and Programs, Ottawa, Ontario. Tel. (613) 990-4089 or Michael Holmes/Louise Lafleur, Media Relations, Information Services, Ottawa, Ontario. (613) 990-4827/990-4839.

spécificité culturels et servent, depuis plus d'un siècle, de mémoire collective pour le peuple canadien. Les documents de notre passé constituent une richesse inestimable pour nos industries culturelles, notamment celles de l'édition et de la radiodiffusion."

"Les nouvelles initiatives que le projet de loi prévoit pour les Archives du Canada renforceront sensiblement le rôle que celles-ci jouent auprès de la communauté archivistique et leur permettront de mieux servir le public, a fait observer le Ministre. Ce projet de loi confirme le mandat des Archives qui consiste à préserver et à rendre accessibles les documents privés et publics ayant une importance nationale. Depuis 1872, les Archives publiques conservent le patrimoine documentaire du Canada entre autres sous forme de manuscrits, de dossiers gouvernementaux, de cartes, de plans et, plus récemment, de documents audio-visuels."

La présente loi ne tient pas compte des changements considérables que l'on a vus depuis 1912 sur les plans archivistique, technologique, gouvernemental, social et culturel. Elle ne traite pas de l'utilisation publique des collections archivistiques, de la législation ayant trait à l'accès à l'information et la protection des renseignements personnels, ou de la nouvelle technologie d'entreposage et de transfert des données. Par conséquent, des comités, des commissions et des groupements consultatifs recommandent depuis longtemps l'adoption d'une nouvelle loi qui confirmerait les fonctions actuelles des Archives tout en leur permettant de répondre aux besoins et aux attentes de l'heure.

La nouvelle loi assurera un fondement législatif moderne au dépôt du gouvernement canadien et fera en sorte que les Archives puissent mieux répondre aux besoins des utilisateurs et du public. Elle permettra à cette institution de remplir son double rôle, d'une part en tant qu'institution culturelle nationale responsable des documents d'archives enregistrés sur divers supports, et d'autre part en tant que soutien administratif au gouvernement du Canada, en ce qui concerne la gestion des documents. La loi reconnaît également que les Archives publiques ne sont plus un centre de recherche fréquenté uniquement par les professeurs d'université ou par les étudiants, car la clientèle qu'elles desservent représente maintenant tous les secteurs de la vie canadienne; elles doivent ainsi accroître sans cesse la diversité des documents qu'elles conservent et en élargir l'accessibilité. La nouvelle loi facilitera la mise sur pied d'un programme d'aide pour les archives canadiennes.

Pour plus de renseignement: Lyse Champagne, Politique du patrimoine, Politique culturelle et programmes, Ottawa, Ontario. (613) 990-4089 ou Louise Lafleur/Michael Holmes, Relations avec les médias, Direction générale de l'information, Ottawa, Ontario. (613) 990-4839/990-4827.

\* \* \* \* \*

\* \* \* \* \*

---

5. CALL FOR PAPERS

1. CHURCH HISTORY

The 1987 Spring meeting of the American Society of Church History and Canadian Society of Church History will be held in connection with the centennial celebrations of McMaster University and McMaster Divinity College at Hamilton, Ontario, Canada April 23-25, 1987. The program committee announces "Comparative Themes in the History of Christianity" as the focus for the meeting and invites proposals for papers or entire sessions (two papers, respondent, chair). Within the overall framework of the program, the committee especially seeks proposals for papers and panels on historiography; teaching methodologies; theological education; religion and society; evangelization, indigenization and the spread of Christianity; Canada-USA-Mexico and different groupings within those countries. Papers in French or English are welcome; simultaneous translation will be available. Send proposals along with curriculum vitae to the chair of the committee by September 30, 1986, Paul R. Dekar, McMaster Divinity College, Hamilton, Ontario L8S 4K1 Canada.

- - - - -

2. CAROLINAS SYMPOSIUM ON BRITISH STUDIES

The thirteenth annual Carolinas Symposium on British Studies will be held at Appalachian State University on October 18-19, 1986. The Symposium provides an annual forum for the delivery of scholarly presentations and the exchange of ideas relating to all aspects of British Studies, including history, literature, art, government, architecture, and music. While the Symposium is regionally based in the Southeast, participants are welcome from all parts of the country. The program committee invites proposals for individual papers, full sessions, and panel discussions. A \$100 prize will be awarded for the best paper from among those read at the Symposium and submitted to the evaluation committee by the following May. Proposals should be sent by April 15, 1986, to Professor Colin F. Baxter, Department of History, Box 22,660A, East Tennessee State University, Johnson City, Tennessee 37614. All who submit proposals will be notified of the decision of the program committee by early June.

- - - - -

3. BEN GURION RESEARCH CENTRE AND ARCHIVES

The Ben-Gurion Research Center and Archives is sponsoring an international symposium on The Suez Crisis: A retrospective (1956-1986) on October 27-29, 1986 at Sede Boger, Israel. The symposium is part of a national program for the Ben-Gurion Centennial (1886-1986). Scholars from a variety of disciplines as well as statesmen from countries that participated in the event are being invited

5. DEMANDES DE COMMUNICATIONS

2. HISTOIRE DE L'EGLISE

Le colloque du printemps 1987 de la Société américaine d'histoire de l'Eglise et de la Société canadienne d'histoire de l'Eglise se tiendra du 23 au 25 avril 1987, à Hamilton (Ontario, Canada), conjointement avec les célébrations du centenaire de l'Université McMaster et de McMaster Divinity College. Le comité chargé du programme annonce le thème général du colloque, "Thèmes comparatifs de l'histoire du Christianisme" et invite des propositions de communications ou d'ateliers complets (pour ces derniers: deux communications, un répondant, un président de séance). Le comité est particulièrement désireux de recevoir, dans le cadre général du programme, des propositions de communications et de tables rondes sur les sujets suivants: historiographie; méthodologies d'enseignement; éducation théologique; religion et société; évangélisation; indigénisation et diffusion du Christianisme; Canada/Etats-Unis/Mexique et le mélange des ethnies dans l'un ou l'autre de ces pays. Les communications en français ou en anglais seront les bienvenues; l'interprétation simultanée sera mise à la disposition des congressistes. Veuillez soumettre vos propositions accompagnées d'un curriculum vitae au Président du Comité avant le 30 septembre 1986. Paul R. Dekar, McMaster Divinity College, Hamilton, Ontario L8S 4K1 Canada.

- - - - -

2. SYMPOSIUM DES CAROLINES SUR LES ETUDES BRITANNIQUES

Le treizième Symposium des Carolines sur les Etudes britanniques aura lieu les 18 et 19 octobre prochain à la Appalachian State University. Cette manifestation annuelle, qui réunit des participants de partout, est une tribune d'échanges où l'on présente des travaux dans toutes les disciplines des Etudes britanniques (littérature, arts, gouvernement, architecture et musique, etc). Le comité organisateur accueille, en ce moment, toute proposition de communication individuelle, de séances plénières ou de tables rondes. Un prix de 100\$ sera décerné à l'auteur du meilleur exposé soumis au comité de lecture avant le mois de mai 1987. Les propositions doivent parvenir, d'ici le 15 avril prochain, au professeur Colin F. Baxter, Department of History, Box 22,660A, East Tennessee State University, Johnson City, Tennessee 37614. Le comité fera connaître sa décision avant le mois de juin à toutes les personnes qui auront fait une proposition.

- - - - -

3. BEN GURION RESEARCH CENTRE AND ARCHIVES

Dans le cadre du centenaire de la naissance de Ben Gourion (1886-1986), le Ben Gurion Research Centre and Archives organise, du 27 au 29 octobre prochain, à Sede Boger, en Israël, un symposium international intitulé The Suez Crisis: A retrospective (1956-1986) (une rétrospective sur la crise de Suez 1956-1986). Des spécialistes de différentes disciplines ainsi que des chefs d'état qui ont

to participate. The Symposium will include sessions on military issues, the expectations and consequences for the participants; the impact of Suez on the Middle East and on the international system. For further information, please contact: Mr. Natan Aridan, Symposium Coordinator, Ben-Gurion Research Center, Kiryat Sede Boker, Israel 84990.

\* \* \* \* \*

#### 6. WALTER P. REUTHER ARCHIVES OF LABOR AND URBAN AFFAIRS

The Walter P. Reuther Archives of Labor and Urban Affairs is now offering awards of up to \$700 (U.S.) to cover travel and expenses related to research for scholars using the Archives. For more information contact: Philip P. Mason, Director, Archives of Labor & Urban Affairs, Walter P. Reuther Library, Wayne State University, Detroit, MI 48202 (313) 577-4024.

\* \* \* \* \*

#### 7. OBITUARY

STANLEY PECH

Professor Stanley Zdenek Pech of the History Department at the University of British Columbia died November 4, 1985 at age 61. A native of Czechoslovakia, he came to Canada in the wake of the Communist take-over in Prague in 1948.

A graduate of Charles University (1947), he obtained his M.A. at the University of Alberta in 1950. He then proceeded to the University of Colorado, Boulder, where he studied under Professor S. Harrison Thomson, a well known American authority on Czech history, and wrote his doctoral dissertation on Francis L. Rieger (1818-1903), a leading Czech politician and statesman from the revolution of 1848 to the end of the century.

His first teaching post was at the Western Montana College of Education in 1955-1956. In 1956 he joined the U.B.C. Department of Slavonic Studies as an Assistant Professor and was promoted to Associate Professor in 1962. After the reorganization of the area studies programme in the 1960s he transferred to the History Department in 1967 and was promoted to the rank of Professor in 1971.

Throughout his U.B.C. career Professor Pech taught East-Central European history. He attracted a devoted following among students who appreciated his genuine interest in undergraduates and his painstaking efforts to explain a part of Europe unfamiliar to many of them.

Professor Pech began contributing to learned journals while still in graduate school, at first on Francis Rieger and then mainly on two broad areas of interest. The first was the revolution of 1848 in the Czech parts of the Habsburg

pris part aux événements ont été invités. Les séances porteront sur des questions militaires (attentes et conséquences pour les participants); l'impact de Suez sur le Moyen-Orient et sur le système politique international. Pour tout renseignement, s'adresser à: M. Natan Aridan, Symposium Coordinator, Ben-Gurion Research Center, Kiryat Sede Boker, Israël 84990.

\* \* \* \* \*

#### 6. ARCHIVES DU TRAVAIL ET DES AFFAIRES URBAINES WALTER P. REUTHER

Il est aujourd'hui possible d'obtenir jusqu'à 700\$ (U.S.) en subvention pour couvrir les frais de déplacement de chercheurs désirant consulter les Archives du travail et des Affaires urbaines Walter P. Reuther, à la Wayne State University (Detroit). Pour plus d'informations: Philip P. Mason, Director, Archives of Labor & Urban Affairs, Walter P. Reuther Library, Wayne State University, Detroit, MI 48202. (313) 577-4024.

\* \* \* \* \*

#### 7. NECROLOGIE

STANLEY PECH

Le professeur Stanley Zdenek Pech, du département d'histoire de l'Université de la Colombie-britannique, est décédé le 4 novembre 1985, à l'âge de 61 ans. Né à Tchécoslovaquie, il a émigré au Canada en 1948, après l'avènement du communisme à Prague.

Diplômé de Charles University, en 1947, il obtient, trois ans plus tard, sa maîtrise à l'Université de l'Alberta et poursuit ses études à l'Université du Colorado sous la direction du professeur S. Harrison Thomson, une éminence américaine en histoire de la Tchécoslovaquie. Sa thèse de doctorat est consacrée à Francis L. Rieger (1818-1903), politicien et homme d'état tchèque de la révolution de 1848 jusqu'à la fin du siècle.

C'est au Western Montana College of Education qu'il occupe, en 1955-1956, son premier poste dans l'enseignement. Il est ensuite professeur adjoint au département d'études slaves de l'Université de la Colombie-britannique et devient professeur agrégé en 1962. Suite à une réorganisation, il est transféré au département d'histoire, en 1967, et promu, quatre ans plus tard, au rang de professeur titulaire.

Au cours de sa carrière universitaire en Colombie-britannique, il enseigna l'histoire de l'Europe centrale et compta un certain nombre de disciples parmi les étudiants sensibles à son dévouement et à l'intérêt qu'il portait aux débutants.

Parallèlement, le professeur Pech collabora à des revues spécialisées dès ses premières années d'études supérieures. Ses articles portèrent d'abord sur Francis Rieger, puis sur deux grands sujets dont le premier, la révolution de 1848

Monarchy, on which he wrote his fine book, The Czech Revolution of 1848, published by the University of North Carolina Press in 1969. In the 1970s Professor Pech shifted the focus of his research from 1848 to a series of comparative studies of nationalist movements and their representatives in Austria-Hungary. These articles published in Canadian and American journals attracted much attention because they were based on a wide range of printed sources in half a dozen languages and because he made good use of analytical tools developed by leading social scientists in recent decades. Charles Schlacks Jr., a publisher of East European materials will publish a selection of Professor Pech's over thirty articles in two volumes.

Quiet, gentlemanly, unassuming in conversation, and straightforward in his dealings with colleagues, Professor Pech did much to foster East-Central European studies on this continent. Locally, he is largely responsible for the strength of the Slavic collection in the U.B.C. library. He was active in the Canadian Association of Slavists throughout his career. He was president of that organization in 1966-67, an executive member (1978-80) and Vice-President (1980-81) of the Czechoslovakian History Conference, and an elected member of the American Committee to promote Studies of the Habsburg Monarchy, 1977-83. He sat on the editorial boards of Slovakia 1978-1981, and the Austrian History Yearbook 1977-83, and a number of times on committees planning the annual meetings of learned societies. He was frequently Chairman of sessions or commented on papers at such meetings. He assessed numerous book-length manuscripts for academic publishers, articles for journals and applications to granting agencies.

His death after a very painful illness has cut short the work of a careful scholar who will be remembered as one of those who pioneered East European studies in Canada. He is survived by his wife and daughter.

\* \* \* \* \*

dans les régions tchèques sous la monarchie des Habsbourg, fit l'objet d'un excellent livre, The Czech Revolution of 1848, publié en 1969 par les presses de l'Université de la Caroline du Nord. Durant les années 1970, le professeur se tourna vers l'étude comparée des mouvements nationalistes et de leur représentation au sein de l'empire austro-hongrois. Ces articles, publiés dans des journaux canadiens et américains, suscitèrent beaucoup d'intérêt car ils s'appuyaient sur une grande variété d'ouvrages écrits en six langues, et parce que l'auteur savait y exploiter les moyens d'analyse élaborée par d'éminents spécialistes en sciences sociales. A cet égard d'ailleurs, Charles Schlacks fils, éditeur de travaux sur l'Europe de l'Est, publiera en deux volumes plus de trente articles du défunt.

Homme tranquille, aux manières discrètes et distinguées, franc dans ses rapports avec ses collègues, le professeur Pech a largement contribué à l'avancement des recherches américaines sur l'Europe centrale. Au niveau régional, il a beaucoup enrichi la collection slave de la bibliothèque de l'Université de la Colombie-britannique. Tout au long de sa carrière, il fut un membre actif de l'association des slavistes, qu'il présida de 1966 à 1967; de 1978 à 1980, il fut membre exécutif et, entre 1980 et 1981, vice-président de la Conférence d'histoire tchèque; de 1977 à 1983, il fut élu au comité américain pour l'avancement des études sur la monarchie des Habsbourg. En outre, il fit partie du conseil des éditeurs de Slovakia, entre 1978 et 1981, et du Austrian History Yearbook, de 1977 à 1983. Il participa fréquemment aux assemblées annuelles des sociétés savantes, où il présidait volontiers des séances et commentait des travaux. Le professeur Pech a par ailleurs évalué d'importants manuscrits pour des maisons d'édition spécialisées dans l'enseignement, des articles pour des revues spécialisées, et des demandes de bourses aux agences de parrainage.

Au terme d'une douloureuse maladie, sa mort vient interrompre le travail d'un chercheur minutieux. On s'en souviendra comme d'un pionnier des études sur l'Europe centrale au Canada. Il laisse dans le chagrin son épouse et sa fille.

\* \* \* \* \*

newsletter  
CANADIAN HISTORICAL ASSOCIATION



bulletin  
SOCIÉTÉ HISTORIQUE DU CANADA

Vol. 12 No. 1  
Winter 1986

Vol. 12 No. 1  
Hiver 1986

Edited by / Rédigé par  
**Serge Bernier**  
**Dan Moore**

395 Wellington Street  
Ottawa, K1A 0N3  
Tel.: 233-7885

395, rue Wellington  
Ottawa, K1A 0N3  
Tél.: 233-7885